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El suspens és un gènere en el
qual encaixa a la perfecció tot el
que està passant al delta del Llo-
bregat i que té a veure amb el seu
futur. Mentre que el dia 23 d’oc-
tubre Foment va tornar a incidir
en la necessitat d’ampliar l’ae-
roport, si cal per sobre de la Ri-
carda [veure pàgina 17], el Par-
lament va aprovar a principis de
mes una moció que insta el Go-
vern de la Generalitat a revisar la
seva proposta per ampliar la
zona especial de protecció de
les aus (ZEPA) al delta del Llo-
bregat. No es tracta, però, de la
primera vegada que la cambra
catalana mostra el seu rebuig a la
proposta de la conselleria d’Ac-
ció Climàtica, que pretén ampliar
més del doble la superfície pro-
tegida al delta, extrem al qual s’o-
posen els pagesos.
En aquesta ocasió, el Parla-

ment va donar llum verda a una
proposta del PSC a través de la
qual urgeix l’executiu a convocar
en menys de 15 dies les tres tau-
les de treball en les quals s’ha de
fixar una nova delimitació de
l’espai protegit, així com a mi-
llorar les infraestructures hi-
dràuliques i a revisar la norma-
tiva urbanística del Parc Agrari,
dues propostes que porta a la
seva agenda l’Institut Agrícola
Català de Sant Isidre, que celebra
una resolució que també va rebre
el suport de Junts, Vox, Ciuta-
dans i del PP. ERC, els comuns i
la CUP, per la seva banda, hi van
votar en contra.

INCERTESA
“La moció aprovada posa de
manifest que teníem raó quan
afirmàvem que el creixement
econòmic de la indústria agrícola

i la protecció ambiental són
compatibles”, expressa el presi-
dent de l’institut, Baldiri Ros. 
En aquest sentit, els pagesos

d’aquesta organització reclamen
un “consens majoritari” sobre
l’ampliació o no de la zona ZEPA
i donen per fet que aquesta mo-
ció “tomba” els plans del Govern,
una afirmació força agosarada,
tenint en compte que el Parla-
ment només ha instat la Gene-
ralitat a canviar de plans. Una al-
tra cosa és què farà finalment l’e-
xecutiu català, que el juliol, en
boca del conseller d’Acció Cli-
màtica, David Mascort, va avan-
çar que la nova zona ZEPA s’a-
provaria durant el segon semes-
tre de l’any. Però el 2023 enca-
ra l’últim trimestre i, malgrat que
no hi ha evidències que indiquin
que el Govern vulgui fer marxa
enrere, no s’albira cap data d’a-
provació de la ZEPA. De mo-
ment, Acció Climàtica –que ha
organitzat una trobada a Cas-
telldefels el dia 24 per analitzar

la salut de la pagesia– guarda si-
lenci sobre un tema que genera
controvèrsia a dojo. 
I és que les posicions al del-

ta estan tan allunyades que no
s’intueix un horitzó de consens.
Així es va poder constatar el
mes de març al Prat, on es va ce-
lebrar una trobada per debatre
sobre la protecció del delta i la
zona ZEPA. Aquella reunió, però,

no va comptar amb la presència
de representants dels tres ajun-
taments socialistes de la zona 
–Gavà, Viladecans i Sant Boi–,
que han mostrat la seva oposició
a la proposta d’ampliació de la
zona ZEPA al Llobregat, tal com
han deixat clar els tres alcaldes

en diferents entrevistes amb
aquest diari. Per contra, aquests
tres consistoris promouen la
creació d’un hub agroalimenta-
ri al Parc Agrari, al qual s’oposen,
al seu torn, els ecologistes i el sin-
dicat de la Unió de Pagesos.

MULTA I EXTINCIONS?
Sigui com sigui, Ecologistes en
Acció critica la moció aprovada
al Parlament a instàncies del
PSC, el qual, asseguren, “s’alia
amb tota la dreta de PP, Junts i
Vox” per “dificultar el compli-
ment de la normativa mediam-
biental europea”. I és que, per si
hi faltava algun element més, la
Unió Europea té penjada l’espasa
de Dàmocles sobre Espanya pels
seus incompliments en matèria
ecològica a la zona del delta.
“Això porta a multa europea i a
extinció d’espècies”, alerten.
A més, avisen que la moció

presentada pel PSC obre la por-
ta a eliminar restriccions a hi-
vernacles al Parc Agrari, en ins-

tar a modificar el Pla Especial, una
altra de les reivindicacions histò-
riques de l’Institut Sant Isidre.

APROVAR LA ZEPA
Per la seva banda, l’Ajuntament
del Prat, la postura del qual és de
sobres coneguda, insta la Gene-
ralitat a aprovar d’una vegada
per totes l’ampliació de la ZEPA,
que precisament es va presentar
l’any passat al municipi. “Si us
plau, deixin de llançar pilotes en-
davant”, urgeix al Govern l’al-
calde Lluís Mijoler. Des del con-
sistori pratenc, a més, recorden
al Línia que tothom que ho ha
volgut ha pogut fer al·legacions
a la proposta del Govern.
En aquest sentit, des de l’A-

juntament del Prat creuen que la
protecció d’espais naturals no ha
d’estar enfrontada amb els inte-
ressos de la pagesia. “Qui amena-
ça l’agricultura són els terratinents
com l’Institut de Sant Isidre o Fo-
ment, que el que voldrien és espe-
cular amb els camps”, conclouen.

El delta, en suspens
» La comarca, a l’espera que el Govern aprovi l’ampliació de la zona de protecció de les aus (ZEPA)
» El Parlament insta la Generalitat a revisar el projecte i el Prat i els ecologistes urgeixen a ratificar-lo

Un dels camps del Parc Agrari. Foto: Gemma Sánchez/ACN

Acció Climàtica 
va prometre aprovar 
la nova ZEPA abans 
d’acabar l’any

F. J. Rodríguez
BAIX LLOBREGAT
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El Parlament de Cata-
lunya deixa per a finals

de novembre el ple so-
bre Rodalies que va reclamar el presi-
dent Pere Aragonès en plena nego-
ciació de la investidura de Pedro Sánc-
hez. ERC acusa Junts d’aliar-se amb el
PSC i d’actuar amb “partidisme” i “in-
coherència”.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

El caso de Álvaro Prie-
to merece una investi-

gación a la Policía por
su incompetencia, a Renfe por su in-
sensibilidad y a TVE por su irrespon-
sabilidad. 
El daño es tan enorme como absurdo.

Qué barbaridad.

@gabrielrufian

“Hem caminat junts
per si arribaven les

bombes. Si ho feien, mo-
riríem junts. Si no, viuríem junts. Tot,
com una família”. “Envio aquest mis-
satge perquè realment crec que aquí
tot s’ha acabat”. Testimonis de la Fran-
ja de Gaza amb qui hem pogut con-
tactar al #MatíCatRàdio.

La NPR [National Pu-
blic Radio, dels Estats

Units] va marxar de Twit-
ter fa mig any i només ha perdut un 1%
del trànsit al web, trencant el mite
que cal ser aquí per sobreviure en el pe-
riodisme. Un senyal més que ja fa for-
ça temps que som al final de l’era dels
mitjans centrats en les xarxes.

@AlbertLloreta@andreumerino@_Sara_Gonzalez_

La lupa

En la massificació del litoral, i fins i tot de les
platges, el turisme, primer, i els grans es-
deveniments, després, han estat factors de-
terminants. A casa nostra, l’exemple més pa-

radigmàtic d’això és Barcelona. Cada cop són més els
turistes i menys les veïnes les que omplen els carrers
dels barris de mar. I, de fet, es calcula que la meitat
dels cinc milions d’usuàries que freqüenten les plat-
ges cada any no són veïnes de la ciutat. Amb tot, no
sempre ha estat així.
Des de fa dècades, el litoral de Barcelona ha vis-

cut a mercè de les onades dels interessos econòmics
i especulatius que han governat la ciutat. La prime-
ra sacsejada va ser preolímpica, quan l’alcalde Pasqual
Maragall va impulsar una reforma urbanística que
transformaria el litoral barceloní per sempre. L’eslò-
gan durant anys va ser “obrir la ciutat al mar”. No obs-
tant això, la realitat és una mica menys prosaica. Si
la ciutat seria un aparador internacional durant les
olimpíades, era necessari fer del seu litoral i de les se-
ves platges un nou atractiu turístic. I no hi ha dubte
que es va aconseguir.
El 3 d’agost del 1987 s’inicià el procés d’enderro-

cament del barri d’Icària sota la consigna que entre
el mar i la ciutat no hi tenia cabuda la ciutat indus-
trial. El nou paradigma econòmic era el turisme i ca-
lia fer net, “endreçar” el litoral i expulsar la pobresa.

Avui, de tota aquella operació cosmètica i urbanísti-
ca en queden els més de nou quilòmetres de platges
encaixades entre la Ronda Litoral i els espigons. Però
també, com deia a l’inici, els milions de turistes que
les visiten cada any.
Tanmateix, el turisme, com una plaga de llagos-

tes, tot ho esgota. Anys i anys promovent un turisme
de sol i platja han acabat per massificar les platges i
el litoral, fet que, de retruc, ha forçat la pèrdua del seu
atractiu turístic i econòmic. Aquesta és la paradoxa

perversa de la indústria turística. En aquest context
de saturació, l’única manera de continuar girant la roda
és trobant nous nínxols de negoci com són els grans
i massius esdeveniments esportius i culturals que han
proliferat els darrers anys.
És per això que, aquest estiu, la Vuelta ciclista

va donar el tret de sortida a la platja del Somor-
rostro, o fa un temps que s’organitzen els concerts
de la Mercè a la platja del Bogatell i el Primavera So-

und al Parc del Fòrum. És una tendència genera-
litzada arreu del Mediterrani i especialment a casa
nostra. Cada cop són més els macroesdeveniments
que s’organitzen al litoral, i podem dir que el mo-
ment àlgid el viurem amb la Copa Amèrica de Vela
que es farà l’any vinent.
Són les platges i el litoral un espai adequat per fer

aquest tipus d’esdeveniments? Segurament, no. No
només pel gran volum de visitants que ocupen les plat-
ges desplaçant les veïnes –en el cas de la Copa Amè-
rica es calcula que seran centenars de milers–, sinó
per l’impacte sobre l’ecosistema marí en forma de re-
sidus i pressió antropogènica. Ben mirat, és una ob-
vietat que quaranta mil persones sobre la sorra en el
concert de la platja del Bogatell no és acceptable am-
bientalment.
Al cap i a la fi, hem oblidat que les platges són en-

torns naturals que proveeixen de serveis ambientals,
climàtics i socials bàsics per al nostre benestar. Fins
i tot les platges urbanes com les de Barcelona. I d’ai-
xò se’n parla més aviat poc. Perquè en un país en què
hem fet de la costa un desert de ciment, la cosifica-
ció ha impregnat la nostra mirada del litoral. Per això,
faríem bé d’enterrar aquest model de gestió caduc, po-
sar els llums llargs i dedicar tots els nostres esforços
per fer de les nostres platges entorns més resilients i
adaptats a la nova realitat climàtica.

Quaranta mil persones sobre 
la sorra en un concert a la platja 
no és acceptable ambientalment

per Marc Cerdà, ambientòleg, doctor en Ciències del Mar i membre de l’Observatori Crític del Canvi Climàtic

La cosificació de les platges
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Crida veïnal per salvar el carril bici 
de l’avinguda de la Pineda de Castelldefels1

2
Rebategen l’Institut El Prat 
amb el nom de Rosa Ribas

Mor un motorista en un accident 
a la C-31 a Viladecans

Mor Josep M. Canalías, 
director del periòdic Delta
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The Style Outlets Viladecans prepara 
la segona fira d’ocupació
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Línia Mar no comparteix necessàriament les opinions que 
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A les xarxes

@periodistes_cat: Lamentem el tancament
de la televisió privada @8tvcat. Aquesta no-
tícia és una gran pèrdua per a la pluralitat
mediàtica i la informació a la nostra societat.

@perearagones: No deixarem el debat
de l’amnistia en mans de la mateixa dreta
reaccionària que ha impulsat la repressió
contra l’independentisme. 

#L’AmnistiaAlSenat

@alexsnclmnt: Per saber si plou a Barce-
lona és molt més útil mirar el mapa de
l’estat del trànsit que no pas el radar de
pluja [piulada del 16 d’octubre].

#CaosPer4Gotes #Tanca8TV

La clau

La Isabel –nom fictici per
protegir la identitat de la
menor–, de 14 anys, arri-

ba el primer dia de classe al seu
institut d’Almendralejo, un mu-
nicipi de Badajoz d’uns 30.000
veïns, on gairebé tothom es co-
neix. A l’hora del pati, un rumor
corre com la pólvora: circulen fo-
tos d’algunes alumnes del centre
nues. Ella és una de les afectades.
Les imatges s’escampen com un
virus, de mòbil en mòbil.
Al migdia, de tornada a casa,

el primer que fa és informar-ne
la seva mare. “Mama, diuen que
hi ha una foto meva nua que tot-
hom ha vist. Que l’han creat
mitjançant una aplicació d’in-
tel·ligència artificial. Tinc por”.
La mare es posa immediata-
ment en contacte amb altres
mares del centre. Hi ha més de
20 nenes afectades.
Mesos abans, la cantant Ro-

salía i la influencer Laura Esca-
nes han estat víctimes del mateix
delicte: la generació artificial
d’imatges seves despullades.
Pornografia sense consentiment.
Imatges falses, però que semblen
reals. Imatges falses, de fet, que
tenen conseqüències reals. Imat-
ges que s’extreuen de les seves
xarxes socials i es manipulen
amb la intenció de danyar la

reputació de les víctimes, per-
què veure una noia despullada
encara és motiu de burla i me-
nyspreu.
Tot i que la informació fal-

sa ha rebut una enorme aten-
ció pels seus devastadors efec-
tes en la democràcia, la vio-
lència digital contra les dones
encara no es considera un pro-
blema social, tot i que els ex-
perts assenyalen que va en
augment. Els deepfakes por-
nogràfics són una manera de
denigrar les dones a través del
seu cos i perpetuar la violència
masclista. La desinformació
generada sobre un home
apel·la al seu discurs. Pensin,
per exemple, en alguns vídeos
de representants polítics ma-
nipulats, com ara els de Pedro
Sánchez, Donald Trump o Ba-
rack Obama.
El cas de l’expolítica Olvi-

do Hormigos, la carrera de la
qual va quedar truncada quan
un vídeo de caràcter sexual
seu es va viralitzar a les xarxes
socials, o el de la Verónica, la

treballadora d’Iveco que es va
suïcidar perquè van difondre
unes imatges seves tenint sexe,
són altres exemples de vio-
lència contra les dones a través
dels seus cossos. En aquests ca-
sos, amb imatges reals. Però
poc importa si les imatges són
falses o reals, perquè l’objectiu
és el mateix: denigrar la vícti-
ma, enfonsar-la, fer-la sentir
avergonyida.
S’imaginen un home suïci-

dant-se perquè un vídeo sexu-
al seu ha esdevingut viral? Per
què els deepfakes no recreen
homes despullats? Per què no
hi ha grups de Whatsapp de
dones on circulen aquest tipus
de continguts? El problema
no és la tecnologia, malgrat que
la generació d’imatges artifi-
cials amplifica els casos i les
xarxes socials els viralitzen,
sinó el masclisme. El cas de les
nenes d’Almendralejo és un re-
flex de la societat patriarcal en
què vivim. I mentre no can-
viem els rols de gènere, hi
haurà moltes més víctimes.
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Porno artificial
per Susana Pérez Soler

Els semàfors

Adif rectifica i diu ara que la gran
avaria a l’estació de Gavà que 

va afectar la línia R2 Sud durant
gairebé tot el maig no la va

provocar un llamp, com va dir
en un primer moment, malgrat
que el dia de la incidència no
se’n van registrar a la comarca. 

pàgina 14Adif

L’Hospital de Viladecans ha estat
reconegut com a millor centre
comarcal en les categories de
costos hospitalaris i gestió, 

i també pel que fa als processos
mèdics. Aquest és el palmarès
d’enguany de l’hospital als

Premis BSH. 
pàgina 16Hospital de Viladecans

El realitzador santboià José Luis
López va estrenar als cinemes
de Can Castellet el dia 10 el
curtmetratge documental 

No m’oblidis, que reivindica la
importància de les cures per als
malalts d’Alzheimer i el paper
dels familiars i dels cuidadors. 

pàgina 18José Luis López
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NLes millors
perles

El Papa rep al Vaticà l’abat i 800 peregrins de Montserrat i es
disposa a beneir la Moreneta. Agafa el text que li han

preparat i pregunta: “No ha de ser en català?”. I l’arquebisbe de
Barcelona, Joan Josep Omella, respon clarament: “No”.

Diversos eurodiputats i funcionaris que es dirigien en
tren al Parlament Europeu el dia 16 d’octubre van

acabar a Eurodisney perquè el maquinista es va equivocar
de via. Segur que, per dins, més d’un se’n va alegrar.

Detenen un home que es feia passar per advocat sense tenir
els estudis ni la titulació corresponents. Ha passat a Kènia,

on el fals advocat, de 28 anys, havia guanyat ni més ni menys
que 26 judicis. Escolta, potser té un do i li estan tallant les ales.

Un mico roba el mòbil a una dona i ella decideix establir
un diàleg no verbal amb l’animal. Li ofereix diverses

recompenses per tal que li torni el telèfon fins que,
finalment, acaba convencent-lo i materialitzen el pacte.

LA FOTOAjuntament de Madrid

Mirada pròpia

El discurs de l’odi en línia, en totes les seves
formes –per raons d’origen o ètnia, edatis-
me, discapacitat, llengua, religió o creences;
per sexe, identitat de gènere, orientació se-

xual o altres característiques o condicions personals–
, suposa una greu amenaça per a l’estabilitat i la de-
mocràcia dels territoris, amb evidents conseqüències
per al benestar i la salut física i mental de la població,
amb especial incidència en els i les adolescents, i so-
bretot les dones. Prevenir-lo i combatre’l és un rep-
te cada vegada més apressant per als governs nacio-
nals, autonòmics i locals, a causa de la manca de de-
núncia i d’eines per a la neutralització eficaces.
Actualment, 9 de cada 10 persones entre els 16 i

els 24 anys, segons dades generals i sense desagregar,
utilitzen les xarxes socials (segons dades de l’INE), cosa
que fa que en aquests espais s’estableixin els vincles
i les relacions quotidianes entre el jovent i, per tant,
ja constitueixen un nou escenari on perpetuar els rols
i estereotips sexistes que ja patim al món offline. Per
tant, la difusió de discursos d’odi i de la violència en
línia (sigui a través de ciberassetjament, amenaces di-
rectes o violència física, crims d’odi i violacions de pri-
vacitat) ja és un greu problema de primer ordre que
afecta especialment dones adolescents i joves, difi-
cultant-los sovint l’ús i el gaudi de les tecnologies di-
gitals en una època en la qual són clau per al desen-
volupament personal i professional.
Pel que fa als abusos i assetjaments sexuals a les

xarxes, en menys d’una dècada s’han multiplicat per
cinc a Espanya aquests delictes de contacte mitjan-
çant tecnologia amb menors de setze anys amb fina-
litats sexuals. I en concret, més d’un 25% de les do-
nes d’entre 16 i 25 anys a Espanya han rebut insi-
nuacions no apropiades a través de les xarxes, segons
dades de l’Observatorio Nacional de Tecnología y So-
ciedad. Les conseqüències per a la salut de les dones
i adolescents ja s’estan quantificant: el 54% de les do-
nes que han patit assetjament a través de les xarxes
socials han experimentat atacs de pànic, ansietat o es-
très, i el 42% de les nenes i joves han patit estrès emo-
cional, baixa autoestima i pèrdua de confiança.
A Santa Coloma de Gramenet, conscients que des

de les ciutats podem avançar, des de la proximitat i
la implicació del jovent, en la lluita eficaç contra els
discursos d’odi i les violències en línia, en totes les se-
ves dimensions, així com en les seves devastadores
conseqüències, els passats dies 14, 15 i 16 de setem-

bre hem organitzat a La Ciba les jornades interna-
cionals de presentació del projecte FAST LISA (‘Llui-
tant contra els discursos d’odi a través d’un enfoca-
ment legal, sociolingüístic i de les TIC’, en les seves
sigles en anglès), una important iniciativa de la qual
sentireu molt a parlar, impulsada per l’Ajuntament de
Santa Coloma de Gramenet i la Universitat Autòno-
ma de Barcelona (UAB), juntament amb altres ajun-
taments de ciutats d’Itàlia, Alemanya i Estònia, i fi-
nançada per la Unió Europea.
Sota el paraigua del FAST LISA, els municipis de

Santa Coloma, Ravenna i Dreieich, conjuntament amb
els experts del món acadèmic, estem treballant per dis-
senyar i posar en pràctica un protocol estàndard con-
solidat i transfronterer que girarà al voltant de l’ús mul-
tidisciplinari d’eines informàtiques, de coneixements
jurídics i de la participació activa dels i les joves, que
han estat i són els veritables protagonistes i el motor
del projecte i dels grans reptes comunitaris vers la llui-
ta contra el llenguatge d’odi.

Durant aquests dies de trobada a la ciutat de San-
ta Coloma, hem reunit una seixantena de participants,
entre els i les joves integrants del FAST LISA, d’en-
tre 18 i 30 anys, especialistes multidisciplinaris i re-
presentants governamentals i tècnics municipals de
convivència i mediació, per donar a conèixer i com-
partir coneixement, experiències i bones pràctiques
en l’àmbit de la identificació i la lluita contra la inci-
tació a l’odi en línia. L’objectiu final de les trobades
i, per tant, del FAST LISA, és capacitar els i les joves
participants, que hem denominat ‘ambaixadors i
ambaixadores locals’, per aplicar un pla d’acció co-
munitari a les ciutats amb l’objectiu de poder fer pre-
venció eficaç i efectiva de conflictes, episodis d’odi, dis-
criminació i intolerància amb eines innovadores.
Sabem que els discursos d’odi afecten els drets i

els valors fonamentals de les persones, el benestar i
la qualitat de vida, amb especial repercussió –a tra-
vés de les xarxes– en el desenvolupament, la seguretat
i el benestar del jovent. Per ajudar-los a protegir-se

cal fer-ho a través d’eines i aplicatius que formin part
del llenguatge i la comunicació habituals dels i les jo-
ves, del seu món i espai de comunicació. En aquest
sentit, en les primeres fases del FAST LISA, a través
del joc i d’eines basades en aplicacions com l”Edu-
cational Chat About Hate Online (ECHO)’, presentades
en les jornades a La Ciba, hem pogut analitzar aquest
fenomen i eines per a diversos escenaris i diferents for-
mes, com una primera fase d’identificació, cabdal per
conèixer i poder combatre aquest enemic permanent.
La següent fase del FAST LISA serà difondre i com-

partir l’aprenentatge de la formació rebuda per part
dels ambaixadors i ambaixadores amb estudiants de
Secundària (d’11 a 14 anys), estudiants de Batxillerat
(de 15 a 19 anys) i les ONG/OSC/associacions que tre-
ballen en l’àmbit de la inclusió social. Més concreta-
ment, els ambaixadors i ambaixadores locals impar-
tiran tallers en els centres escolars on els i les estu-
diants de Secundària i Batxillerat debatran sobre la
incitació a l’odi a Internet, presentaran casos concrets
dels quals han estat víctimes i/o dels que han tingut
notícia i posaran a prova el quadre de comandaments
i l’aplicació del projecte.
Els ambaixadors locals també contactaran amb

associacions juvenils i entitats que treballin amb jo-
ves per dur a terme grups de debat i avaluar la pos-
sibilitat de crear una comunitat digital de joves ca-
paços de detectar i aturar la propagació del discurs
de l’odi mitjançant diferents estratègies, inclosa la
recopilació de dades i de bones pràctiques per do-
nar suport a la seva acció. Alhora, seran els encar-
regats i les encarregades de posar en marxa una cam-
panya en línia de sensibilització innovadora i inter-
activa dedicada a promoure noves narratives de llui-
ta contra el discurs d’odi a la xarxa.
A través de projectes com el FAST LISA estem

transmetent al jovent i a la societat que la llibertat d’ex-
pressió no significa llibertat per difondre odi, intole-
rància i violència a les xarxes socials, ni és un sal-
conduit per transmetre desinformació nociva que cau-
si danys en el món real. Tenir clar, doncs, que la lli-
bertat d’expressió acaba davant l’odi que incita a la dis-
criminació, l’hostilitat o la violència. I que la clau per
erradicar aquests discursos i violències que es pro-
dueixen en línia i fora d’ella s’ha d’abordar des de la
innovació i amb la imprescindible participació, alta-
veu i implicació dels mateixos joves, que seran cab-
dals i motor per avançar cap a una societat millor.

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Combatre els discursos d’odi a les xarxes

La llibertat d’expressió acaba
davant l’odi que incita a la

discriminació o la violència
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@Bolchenicki: Soc a Montserrat. Em faig
amic d’un currela mentre espero a la fila. És
imitador professional de Michael Jackson.
M’ha convidat a un dels seus espectacles.

@serapi_soler: Visc a Gràcia i tinc por
d’arribar un dia a casa i que l’edifici s’hagi
convertit en un local d’empanades ar-
gentines.

@xalzfm: Veig que us està costant molt el
dilluns perquè vau fer pont, oi, bandarres?
Doncs ben fet, que aquí vam treballar i
també està sent difícil.

Flaixos

Tribuna

Calgary és el nou model de referència per trans-
formar els districtes econòmics? Almenys és
el que The Washington Post va defensar fa
uns mesos en un extens article del seu equip

editorial. El diari nord-americà lloava l’estratègia de
la ciutat canadenca per recuperar el seu downtown,
colpejat per la crisi del preu del petroli del 2014 i, més
recentment, per la covid i la implantació del teletre-
ball. La reacció de les autoritats municipals ha estat
impulsar la reconversió dels metres quadrats d’ofici-
nes que han quedat buits –inclosos edificis sencers–
en habitatges, per atraure residents i evitar que el dis-
tricte econòmic es converteixi en un desert urbà, per
la desaparició, també, d’activitats associades com la res-
tauració i altres serveis.
Aquesta ciutat d’1,4 milions d’habitants a l’estat d’Al-

berta –conegut com la Texas del Canadà per la seva im-
portant indústria del petroli i el gas– és, en efecte, el mo-
del que intenten imitar altres metròpolis canadenques
i dels Estats Units per fer front a la crisi dels seus res-
pectius downtowns. La pregunta és si el model de Cal-
gary és traslladable a Europa i a l’àrea metropolitana de
Barcelona en concret per combatre la crisi del sector de
les oficines.
La covid i el confinament van implantar arreu el te-

letreball. Avui, gran part d’empreses i administracions
públiques han consolidat un model híbrid, en el qual un
bon nombre d’empleats van a treballar de manera pre-
sencial només dos o tres dies a la setmana. La resta de
dies ho fan des de casa.
Segons l’Enquesta de Població Activa (EPA), el

2019 teletreballaven a Catalunya el 8,6% dels ocupats;
el 2020, en plena pandèmia, aquesta xifra va pujar fins
al 19%, i el 2022 va baixar al 15,9%, que encara és el do-
ble d’abans de la covid. I segons dades de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona, en el primer trimestre del 2023
la superfície d’oficines en oferta de lloguer s’estava re-
duint, mentre que el preu augmentava. Es podria con-
cloure, doncs, que hi ha hagut una certa tendència cap
al retorn als despatxos, tot i que no sembla prou signi-
ficativa. Aquesta tendència coincideix amb el debat en-
cetat en grans empreses que tornen a posar en valor la
presencialitat.
Hi ha grans diferències entre les ciutats nord-ame-

ricanes i les europees. Tret d’algunes excepcions a ban-
da i banda de l’Atlàntic, les primeres són extenses i

acostumen a concentrar l’activitat econòmica als
downtowns o districtes econòmics. A Europa, trobem
concentracions de negocis similars als downtowns a
la City de Londres, per exemple, però s’imposa més
el model de diversitat d’usos a tota la ciutat. És el cas
de Barcelona i la seva àrea metropolitana. Tot i que
hi ha zones amb una certa concentració d’oficines, com
el 22@ i la plaça Europa, a l’Hospitalet, per citar-ne
només dues, no tenen la magnitud d’una City o d’un
downtown.
Fa pocs mesos, la consultora Ernst & Young va fer pú-

blic un estudi sobre el mercat immobiliari d’oficines a
Madrid i a Barcelona on constatava una pèrdua d’inte-
rès inversor en un mercat que es considera sobreofer-
tat. Segons el citat informe, a Barcelona hi ha 8.000 ofi-
cines que es podrien reconvertir en habitatges.
Tot plegat podria fer pensar que transformar oficines

en residencial a l’estil Calgary podria ser la solució al
nostre problema endèmic de l’habitatge. Doncs res més
lluny. En primer lloc, gran part dels tenidors d’oficines
són privats que buscaran la màxima rendibilitat dels
seus immobles i, per tant, amb gens d’interès per ofe-
rir preus assequibles en cas que poguessin convertir ofi-
cines en habitatges. D’altra banda, caldria veure com
legalitzar aquest canvi d’ús. Tampoc té a veure el nos-
tre ordenament jurídic en aquesta matèria amb els dels
Estats Units i el Canadà, molt més permissibles i me-
nys protectors.
Malgrat tot, cal tenir en compte que, almenys a Bar-

celona, serà complicat tornar enrere amb el teletreball.
Sindicats i comitès d’empresa ho consideren una con-
questa i ho posaran molt difícil. Fa poques setmanes, un
estudi de l’International Workplace Group destacava que
la capital catalana és una de les millors ciutats per tele-
treballar. I ho és pel clima, l’oferta cultural i l’ambient
cosmopolita, entre altres raons. Vaja, que el teletreball
ha vingut per quedar-se, i el que podem esperar és una
tendència a reduir l’ocupació de les oficines. Les empreses
necessiten menys espai i ara mateix no és una bona in-
versió. A més, el fenomen del coworking s’està impo-
sant per a petites empreses i autònoms.
El problema de l’habitatge a casa nostra només es pot

encarar des de polítiques públiques que posin oferta as-
sequible al mercat per intervenir en el preu. La trans-
formació del downtownde Calgary està sent tot un èxit
als Estats Units i al Canadà, però no és el nostre model.

Transformar oficines 
en residencial 

a l’estil Calgary 
podria ser la solució 

al problema endèmic 
de l’habitatge, però no és

el nostre model. 
El problema de l’habitatge

a casa nostra només 
es pot encarar des de
polítiques públiques 

que posin oferta
assequible al mercat 

per intervenir en el preu

“

“
per Xavi Casinos

Podem importar el model Calgary?
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Reyes anuncia que puja l’IBI i
la taxa de recollida de residus

ECONOMIA4El govern munici-
pal ha presentat un paquet de
mesures per incrementar els in-
gressos de les arques municipals.
Entre altres, l’alcalde, Manuel
Reyes, proposa apujar algunes
taxes, malgrat haver reiterat en
campanya que el calia fer era
precisament abaixar-les. 
En aquest sentit, el govern

municipal planteja apujar l’im-
post de béns immobles (IBI) –el
consistori diu que recaptarà dos
milions més a l’any–, així com la
taxa de recollida de residus, que
pujarà 21 euros. A més, hi ha

previst un increment de les ta-
rifes de les zones blava i verda a
la platja, que el govern de Reyes
ven com una mesura “necessà-
ria” per gravar els visitants. 
Per altra banda, Reyes també

planteja retallar un 20% més les
subvencions als partits polítics de
l’Ajuntament –que se suma a la
del 8% aprovada a l’estiu–. D’a-
questa manera, l’alcalde vol fer
front al que considera una mala
gestió de l’anterior govern mu-
nicipal de PSC i ERC en matèria
econòmica, extrem que els dos
partits neguen en rotund.

Comença la remodelació 
de l’estació de Rodalies

MOBILITAT4Les obres de re-
modelació de l’estació del tren
de Castelldefels van començar
el passat 9 d’octubre. L’objectiu
és reforçar l’accessibilitat al
baixador i reordenar el trànsit
ferroviari. A més, està previst
construir un nou pas inferior
entre les andanes, per sota de
les vies, per millorar l’accés
dels viatgers. 
Les obres tindran una dura-

da màxima de dos anys, amb
una inversió de 20 milions d’eu-
ros. Amb aquesta inversió es
pretén reestructurar l’esquema

de vies i andanes de l’estació, de
forma que se separaran els tràn-
sits de Rodalies dels trens de
mitjana i llarga distància. 
Una setmana més tard, el 16

d’octubre, Adif va posar en mar-
xa unes altres obres per millorar
la via de l’R2 entre Vilanova i la
Geltrú i Castelldefels. En aquest
sentit, està previst que es reno-
vin 87.000 metres de carril i
60.000 travesses per “incre-
mentar la fiabilitat i prestacions
de la infraestructura i la regula-
ritat de les circulacions”, indi-
quen des de l’operador ferroviari.

Reyes presenta el seu paquet de mesures econòmiques. Foto: Ajuntament

Política | El PP incorpora un nou regidor
Cristian Hundamal és el nou regidor del PP, en substitució de Jesús
Romo, que va morir a l’estiu. El govern municipal ha reestructurat 

el cartipàs i Humandal és el nou regidor de Cultura i Joventut.   

Va ser una promesa electoral i
un dels puntals del discurs de
Manuel Reyes durant la cam-
panya electoral, i molt abans: re-
cuperar el doble sentit de la cir-
culació a l’avinguda de la Pine-
da de Castelldefels, eliminat per
l’anterior govern progressista
per fer-hi cabre un carril bici.
Poc després de ser investit al-
calde, després d’haver fregat la
majoria absoluta, i amb el suport
de SOM, Reyes ja va comentar
en una conversa amb Línia Mar
que el seu govern estava treba-
llant per recuperar el doble sen-
tit del vial.
Doncs bé, la darrera Junta de

Govern va donar el vistiplau al
projecte, cosa que ha provocat
una reacció contundent tant des
dels partits de l’oposició com
d’un grup de veïns que, agrupats
al voltant d’una nova plataforma,
el dia 18 d’octubre van escenifi-
car el seu rebuig als plans del PP
per a l’avinguda.

NEIX UNA PLATAFORMA
El nou col·lectiu favorable a
mantenir el carril bici va celebrar
una assemblea a l’Ateneu Arre-
plegades, on es va explicar el pro-
jecte del PP per recuperar el do-
ble sentit i, per tant, eliminar el
carril bici segregat.  Es va llegir un
manifest, per part de l’exciclista
professional Juan Antonio Flec-
ha, veí de la ciutat i ferm defen-
sor de la mobilitat en bicicleta.
“La meva generació va créixer
amb el cotxe, però els hem d’en-

senyar a les noves que no només
existeix el vehicle per moure’s”,
va afirmar l’esportista.
Per tot plegat, l’entitat de-

fensa a ultrança la configuració
actual de l’avinguda de la Pineda,
amb el carril bici segregat que va
construir l’anterior govern. És
per aquesta raó que consideren
que els plans del PP de fer mar-
xa enrere són un “retrocés” en els
drets del veïnat, ja que “es prio-
ritza el trànsit rodat tradicional”,
la qual cosa “incideix negativa-
ment” sobre el medi ambient. 
Tanmateix, el soci de govern

de Reyes, SOM –partit liderat per
l’exregidor socialista Nico Cerpa–
no es mostra del tot convençut
amb els plans del PP per a l’a-
vinguda. “Respectar la configu-
ració actual, aquest és el posicio-
nament de SOM Castelldefels
respecte del carril bici”, afirma de
manera clara Cerpa, tot i que “des
del carrer Molinot fins a la seva
finalització”, és a dir, en el segon
tram de l’avinguda.
I és que Cerpa diu veure bé

“afavorir la circulació comparti-
da” entre vehicles i bicicletes,
“única i exclusivament” en el

primer tram de l’avinguda, entre
Constitució i Molinot, un tram de
carrer de 200 metres. Sense
anar més lluny, aquesta prime-
ra secció formaria part de la
fase 1 del projecte que vol im-
pulsar el PP, i que segons ha ex-
plicat el tinent d’alcaldia del PP,
David Solé, en declaracions a El
Far, es pretén que sigui una
zona de circulació a 20 quilò-
metres per hora que compartei-
xin cotxes i bicicletes. Sobre
aquesta qüestió, Solé nega, en
paraules recollides pel citat mit-
jà, que pretenguin desmantellar
el carril bici. Línia Mar ha in-
tentat contactar amb algun
membre del govern per treure
l’entrellat de tot plegat, però al
tancament d’aquesta edició en-
cara no havíem rebut resposta.
Tampoc ho veuen gaire clar

des de l’oposició, que fa uns dies
va fer públic un comunicat con-
junt de PSC, ERC, Junts i Movem
en el qual critica les intencions de
Reyes amb el carril bici. “El PP fa
honor a la seva condició de par-
tit negacionista del canvi climà-
tic”, etziba la líder de Movem i ex-
alcaldessa, Candela López.

El carril bici segregat de l’avinguda de la Pineda. Foto: Maps

Francisco J. Rodríguez
CASTELLDEFELS

Crida veïnal per salvar el carril
bici de l’avinguda de la Pineda
» Reyes vol recuperar el doble sentit de circulació del trànsit al vial

» Impulsen una plataforma veïnal que s’oposa als plans del PP
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Les històries que a conti-
nuació relatem poden
semblar d’altres latituds.
Poden semblar extretes

de pel·lícules lacrimògenes. Ex-
cepcions que confirmen una regla
que podria articular-se de la se-
güent manera: el nostre sistema
educatiu, tot i les mancances, fun-
ciona prou bé. Malgrat això, les se-
güents històries són fruit de pre-
guntar a persones que treballen en
centres de la perifèria quina mena
de situacions es troben en el seu
dia a dia. Com són els alumnes
amb els quals tracten? Quines
problemàtiques tenen? No han fet
falta grans investigacions. No-
més unes quantes preguntes han
fet aflorar les escenes que aparei-
xen en aquest reportatge. 
Com resa la frase arquetípica

del periodisme, les següents his-
tòries poden ferir sensibilitats. A
més, demostren que tenim un
greu problema: mentre que els
centres educatius que apareixen
en sèries de televisió com, per ex-
emple, la famosa Merlísón uns, a
la perifèria la realitat és ben dife-
rent. En els primers, la majoria d’a-
lumnes són blancs i pràcticament
no tenen problemes econòmics.
En els segons, una part important
de l’alumnat ve de famílies mi-
grants i pobres. Hem agafat his-
tòries de l’Hospitalet i del Prat, en-
tre altres municipis, però també de
perifèries que hi ha a Barcelona, al
Raval o Nou Barris. No especifi-
carem a quins indrets corresponen
per no estigmatitzar les localitats
i barris on es produeixen. 

ADOLESCÈNCIA
L’alumna era una nena de 14 anys
que cursava segon d’ESO. “De
vegades venia sota els efectes de les
drogues”, explica la treballadora
social d’un centre educatiu d’un
municipi a tocar de Barcelona.
“Podia venir trista, enfadada o eu-
fòrica”, afegeix. A l’institut es van
posar a indagar el que estava pas-
sant quan van veure que la noia
podia desaparèixer durant tres
dies seguits. Aleshores van con-
tactar amb el pare de la nena, que
els va explicar que ell i la nena ha-
vien marxat de Llatinoamèrica
després que la mare els abando-
nés per anar-se’n amb un altre
home. “Hi havia un dol migrato-
ri clar i el pare, per evitar el con-
flicte amb la nena, li deixava fer el
que volia”, explica la treballadora
entrevistada. 
Ell els hi va detallar tot quan ja

no podia més. “L’endemà, un noi
del centre ens va explicar que el dis-
sabte anterior estava en un local que
regentava un home d’uns 30 anys
i va veure que la seva companya de
classe també hi era”, afirma la pro-
fessional. Segons el relat de l’ado-
lescent, l’home major d’edat donava
drogues a menors del barri, i quan
la nena de l’escola va perdre el sen-
tit, l’home se la va endur a una ha-
bitació que va tancar amb clau. “El
noi i un amic seu van estar picant
a la porta perquè l’home deixés sor-
tir la nena, i quan ho va fer, ella no
portava els sostenidors”, diu l’en-
trevistada. “L’alumne no en va vo-

ler donar més detalls perquè en
aquesta mena de centres funciona
la llei del silenci. Si parles més del
compte, ets un xivato”, afegeix.
Les indagacions van continuar,

i una bona amiga de la nena va con-
firmar la pitjor sospita: allò no era
esporàdic. L’home de 30 anys te-
nia relacions amb la nena de 14, as-
síduament. “No ens ho crèiem.
Vam preguntar per la ubicació del
local, però quan l’amiga estava a
punt de donar-nos el punt exacte
on es produïa tot allò, va dir que no

volia continuar parlant”, lamenta
la professional. Finalment, des del
centre es va decidir enviar un cor-
reu electrònic als Mossos, que van
dir que estudiarien el cas. “No sa-
bem com està l’assumpte”, conclou
qui explica aquesta història. 
Sense aquest nivell de foscor,

tres professors d’un altre institut
d’ESO ens expliquen que la màxi-
ma complexitat amb la qual es tro-
ben són els alumnes que tenen “fa-
mílies amb drogodependents i
pares i mares alcohòlics”. “Sovint

reben violència a casa, i quan ve-
nen al centre ho fan alterats”, di-
uen. Reprodueixen el clima que ve-
uen a casa contra els mateixos do-
cents o els companys de classe. “Et
diuen que els seus pares són nar-
cos i que tenen plantacions de
marihuana per confrontar-te”, ex-
pliquen. En altres casos, fins i tot
“hi ha por de castigar certs alum-
nes perquè són de famílies pode-
roses que tenen influència en l’e-
quip directiu i a Inspecció”. 
Són casos comuns, però no fre-

qüents, ja que normalment els
problemes amb els quals s’en-
fronten els docents són més lleus.
“Hi ha alumnes que venen a es-
calfar la cadira perquè els serveis
socials no molestin les seves fa-
mílies, però que en realitat no vo-
len aprendre res i al final dels anys
són pràcticament analfabets”, diu
una de les mestres, en aquest cas
de català, que afegeix que al seu
centre cap alumne parla la llengua
i són molts els docents que tam-
poc ho fan. Segons explica, les fa-

Hi ha un percentatge d'assistència mínima obligatòria per continuar cobrant prestacions socials. Foto: Elisenda Rosanas/ACN

Parlem amb docents i treballadors socials de centres educatius amb
complexitat perquè ens expliquin quina mena d’històries es troben en el seu dia
a dia. A diferència del que veiem en sèries de televisió, les problemàtiques a les
escoles i instituts de perifèria, com es diu popularment, poden ferir sensibilitats.

El rostremés foscde
l’educaciódeperifèria
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n Si parlem de perifèria i educació,
hem d’esmentar un concepte: la se-
gregació. Ens referim al procés mit-
jançant el qual alguns centres acu-
mulen la majoria d’alumnes amb pro-
blemes econòmics i d’origen migrant
i, per tant, sense coneixement del ca-
talà o del castellà. No obstant això, la
portaveu del sindicat USTEC, Iolanda
Segura, assenyala que actualment el
motiu més gran de segregació té a
veure amb la classe social.
Així mateix, segons el darrer infor-

me de la Sindicatura de Greuges de
Catalunya, dels 30 centres catalans on

més segregació escolar hi ha a Primà-
ria, 21 es troben a la regió metropoli-
tana de Barcelona. Pel que fa a la Se-
cundària, la relació és menor, ja que
els municipis de la regió metropolita-
na més segregats no són més de vint.
Això, en paraules de la Fundació

Bofill, significa que en indrets com Ri-
pollet, Badalona, l’Hospitalet o Sant
Adrià de Besòs hi ha centres que con-
centren molts alumnes vulnerables,
mentre que altres municipis com l’A-
metlla del Vallès o Alella tenen molts
més alumnes benestants. En el cas de
la metròpoli, la segregació és tan ele-
vada perquè les famílies amb més re-
cursos busquen centres on hi hagi
menys persones vulnerables.

És un problema greu, perquè la
segregació suposa una discrimina-
ció entre infants i joves de diferents
classes socials. “Perjudica les opor-
tunitats, ja que al final de la seva
vida educativa, els alumnes en cen-
tres segregats és com si tinguessin
2,5 anys menys cursats”, explica Ma-
ria Segurola, de la Fundació Bofill.
“Hi ha centres on el 80% de l’alum-
nat està en risc de pobresa”, afegeix.
En aquests centres educatius, l’a-
bandonament escolar és més gran i
això, al final, també té repercussions
en l’ocupabilitat.

Sigui com sigui, la segregació s’ha
reduït en els darrers anys per les dife-
rents iniciatives impulsades des de les
institucions, com el Pacte contra la se-
gregació. Malgrat això, queda camí
per recórrer. Des de la CGT apunten
que una mesura que podria actuar
com a pedaç seria “distribuir l’alum-
nat vulnerable de manera equitativa
pel conjunt de centres”. És, però, un
problema que va molt més enllà. El
sistema educatiu, amb una forta pre-
sència d’escoles concertades i priva-
des, només fa que aprofundir l’abis-
me entre alumnes. “Quina mena de
societat té escoles on hi ha alumnes
que no han trobat altres alumnes que
no són com ells?”, reflexiona Segurola.

Segregació escolar

mílies tenen molt clar que hi ha un
percentatge d’assistència míni-
ma obligatòria per continuar co-
brant prestacions socials, i ella sent
com aquesta mena de nois i noies
estan a l’institut com si fos una fei-
na per no perdre els diners. “Em
sembla terrorífic”, admet. 
Per a un docent que fins a l’a-

ny passat treballava en un centre
perifèric a Barcelona, el més com-
plicat de la seva feina són l’ab-
sentisme i les manques de res-
pecte, sobretot dels nois. “El més
difícil va ser quan un alumne
se’m va encarar després que li de-
manés que es comportés d’una
manera respectuosa”, diu. Ara
treballa al Vallès i se’n fa creus del
respecte dels alumnes. “Quan de-
manes que facin un exercici, el fan.
És increïble”, afirma. 

INFÀNCIA
Fa dies que la mestra de Primària
que ens relata la següent història
està angoixada. No és que li hagi
passat res a ella directament, sinó
que a l’escola on treballa ha tingut
una situació difícil de sostenir, de
les més difícils amb què s’ha tro-
bat en tota la seva carrera. Una
mare i els seus quatre fills, una de
les quals no arriba als dos anys, van
ser desnonats del pis on vivien i
van haver de passar la primera nit

al carrer. “La manca de recursos
econòmics que tenen algunes fa-
mílies és molt dura i és molt difí-
cil no implicar-t’hi a nivell emo-
cional i no endur-t’ho a casa”, ex-
plica la mestra. La mare de quatre
criatures compartia pis amb una
altra dona i la seva filla, que dor-
mien al sofà. Tot i que pagaven, es
tractava d’un pis ocupat per una
màfia que els el rellogava. Elles no
tenien papers i no podien entrar en
el circuit legal de l’habitatge. “No
vull ni saber on van dormir la nit
que els van desnonar”, diu la mes-
tra per afegir que la policia només
els va donar unes mantes i se’n va
despreocupar per complet. 
El problema, amb tot, venia

de lluny. “Aquesta noia és molt
jove i va escapar d’una relació de
maltractament, i ara té depres-
sió”, explica. De fet, tenia un
subsidi per comprar aliments,
però era incapaç de gastar-lo
adequadament perquè els nens
mengessin com cal. “Venien sen-
se haver sopat ni esmorzat”,
apunta. Quan els van desnonar,
la mestra, en conèixer la situació,
va preparar entrepans, i amb
altres docents va ajudar la mare
a buscar un alberg. “A l’equipa-
ment han de sortir al matí a
primera hora i ella em pregunta
què pot fer el cap de setmana...

“Ensenyar el subjecte 
i el predicat és la cosa
menys important 
del món amb aquests
joves, però fent-ho
estableixes uns vincles
i això és positiu 
per a ells”

Ara que fa bon temps, li dic que
vagi al parc”, relata.
No obstant això, la mestra re-

coneix que aquesta no és la tòni-
ca general de l’escola on treballa.
“Els conflictes més habituals no
són de violència directa”, explica.
“Són alumnes amb dificultats per
estar a les aules, perquè venen de
famílies desestructurades i tenen
problemes emocionals, i per tot
això els costa seguir el curs”, diu. 
Així mateix, un altre mestre de

Barcelona relata situacions simi-
lars que, sense arribar a l’extrem
de la mare desnonada, mostren la
fragilitat de les famílies amb pocs
recursos. “Alguns infants venen
sense esmorzar. Encara que no és
la tònica, tampoc són casos aïllats”,
afirma. “També venen amb la
roba que fa pudor perquè fa dies
que els seus pares no els la canvien
ni la renten”, afegeix. 

COMPENSA?
Les situacions que hem recollit són
només algunes de les moltes que
els milers de docents que treballen
al sistema educatiu català en cen-
tres de la perifèria podrien es-
mentar. Davant d’això, la pre-
gunta és clara: compensa aques-
ta feina més enllà de la retribució
econòmica? La resposta és un sí
rotund. “La part més bonica és el

vincle que crees amb els alumnes”,
afirma la treballadora social. Se-
gons el seu punt de vista, el cen-
tre és, per a molts alumnes, un re-
fugi; l’indret on reben tota l’escolta
que de vegades no tenen a casa.
“Agraeixen que els facis cas, bus-
quen l’atenció i són molt agraïts
quan la reben”, afirma un docent
de Secundària per afegir que, sal-
vant les distàncies, els professors
es converteixen en “germans grans
o cosins”. “Hi ha un punt d’amor
mutu que omple i és molt bonic”,
considera. Per la seva banda, la do-
cent de català recalca que “ense-
nyar el subjecte i el predicat és la
cosa menys important del món
amb aquests joves, però fent-ho
estableixes uns vincles i això és po-
sitiu per a ells”, assenyala. 
Els docents dels més menuts

tenen la mateixa sensació. “Hi ha
dies en què no hi trobes la part po-
sitiva”, afirma la mestra que ha atès
la mare desnonada. Malgrat això,
ho reconsidera i diu que “el més
bonic és veure que, per a molts in-
fants, l’escola és una bombolla on
són feliços i se senten protegits i
estimats”.

“Hi ha alumnes 
que venen a l’institut 
a escalfar la cadira
perquè els serveis
socials no molestin 
les seves famílies, 
però que en realitat 
no volen aprendre res”

“Al final de la seva vida educativa, 
els alumnes en escoles i instituts segregats 
és com si tinguessin 2,5 anys menys cursats”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Ningú no hauria d’enterrar mai
el seu fill. Però perdre’n un en un
accident a milers de quilòmetres
de casa, en un país desconegut i
sense rebre gairebé notícies és el
tràngol que va viure la Rocío Ali-
ses amb la mort del seu fill Arnau
Galindo, de 27 anys, en un acci-
dent de trànsit a l’Aràbia Saudi-
ta ara en fa dos. 
L’Arnau era un ballarí pro-

fessional gavanenc que havia es-
tat contractat a Riad i que un fa-
tídic 16 d’octubre del 2021, men-
tre gaudia d’una excursió en 4x4
pel desert amb els seus compa-
nys, va estimbar-se per un bar-
ranc. Aquell dia, des de Gavà, a
6.000 quilòmetres de distància,
la Rocío es va sentir malament.
“Vaig pensar que l’Arnau s’havia
enfadat amb algú”, recorda
aquesta gavanenca, que encara
no sabia que començava el llarg
camí del dol pel seu fill, per re-
cuperar-ne el cadàver –cosa que
va trigar dos mesos– i per saber
què va passar aquell dia al desert. 
Malgrat que el conductor del

tot terreny va ser jutjat i con-
demnat a presó, les famílies dels
joves morts a l’accident mai van
rebre cap informació oficial del
judici. I tot i que ara s’obre la via
privada, a través de la qual els fa-
miliars poden obtenir una com-
pensació econòmica –el dia d’a-
vui no n’han rebut cap–, amb
prou feines li arriba a la Rocío in-
formació des del país àrab. Tal
com obliga la llei saudita, la
dona va haver de contractar un

advocat d’aquell país, el qual
encara no ha enviat ni una còpia
del procés judicial a les famílies
dels joves morts. “Es limita a dir-
nos ‘paciència’”, diu la Rocío. 

UN DOCUMENT EN ÀRAB
I només després d’insistir i fer de
“corcó”, com repeteix diverses
vegades aquesta mare gavanen-
ca, des de l’ambaixada espa-
nyola a l’Aràbia li van trametre
un document en àrab clàssic de
sis fulls amb un resum de tot el
procés, que va poder traduir
gràcies a un conegut. “Allò no
eren documents oficials”, la-
menta la Rocío, que es confessa
“desesperada” per conèixer la ve-
ritat judicial de la mort del seu fill
i, d’aquesta manera, poder tan-
car una etapa. 
Mentrestant, la Rocío es con-

sola parlant de com era l’Arnau.
L’últim any abans de morir, tots
dos havien estat molt units. “El
meu fill es va anar acomiadant
aquell any”, reflexiona la Rocío
dos anys després de la pèrdua del
seu fill. “Em va ballar al pati, em
va ensenyar les seves coreogra-

fies, vam anar a muntar en glo-
bus... M’ho mereixia com a mare,
va ser un any increïble”, recorda,
emocionada, la Rocío.
Aquest és l’únic moment de

flaquesa en l’entrevista que es
permet aquesta mare, que tras-
pua vitalitat. Sense anar més
lluny, la Rocío ha mantingut
contactes amb l’Ajuntament per
instal·lar en algun racó de la
ciutat una escultura, que ja li ha
dissenyat un amic, en record
del seu fill i en reconeixement de
la dansa, a l’art i la cultura. I, per
altra banda, l’octubre de l’any
passat va organitzar un acte de
record a l’Arnau a Àtrium Vila-
decans, on van participar artis-
tes com Amanda Digón –del
musical Malinche de Nacho
Cano–o Estefanía del Pino –del
musical Mamma Mia–, entre
molts altres, que no es van voler
perdre l’homenatge al ballarí
gavanenc. “El vam treure alegre,
com era ell”, apunta la seva
mare, que recorda una frase
molt il·lustrativa que li va dir el
seu fill poc abans de l’accident:
“Viu, sigues feliç i viatja”. 

L’Arnau Galindo, durant una de les seves actuacions. Foto cedida

Francisco J. Rodríguez
GAVÀ

Arnau Galindo: dos anys d’una
mort i d’un procés judicial opac
» Es compleixen 2 anys de l’accident a l’Aràbia on va morir el ballarí
» La mare del jove lamenta no tenir informació oficial sobre el cas

Els pisos de Can Ribes opten 
a un premi internacional

ARQUITECTURA4L’edifici de la
recent promoció de 136 pisos so-
cials de Can Ribes, a Gavà, és fi-
nalista als Premis d’Arquitectu-
ra Contemporània Mies van der
Rohe de la Unió Europea. El de
Gavà és un dels 362 projectes de
38 països diferents que opten als
guardons, una trentena dels
quals són espanyols.
El següent pas en la carrera

per al premi és que la promoció
de Can Ribes sigui seleccionada
pel jurat per a una fase final de
40 edificacions, que seran visi-
tades per un equip que parlarà

amb els creadors, els clients i els
promotors del projecte.

DIVERSOS RECONEIXEMENTS
Aquest no és el primer reconei-
xement que rep aquesta promo-
ció d’habitatges, obra de l’estudi
Harquitectes. I és que al març va
ser guardonada amb el premi
AVS 2023 de Bones Pràctiques
dels Gestors Públics d’Habitatge
i Sol, en concret de la categoria
d’Edificació Sostenible d’Obra
Nova, mentre que al juliol va
quedar finalista als Premis FAD
d’arquitectura i interiorisme.

Adif conclou que l’avaria del
maig no la va causar un llamp
INFRAESTRUCTURES4No va ser
un llamp. Aquella primera hi-
pòtesi del ministeri de Trans-
ports per explicar l’avaria del
maig a l’estació de Rodalies de
Gavà, que va degenerar en un
caos ferroviari inèdit, ha estat fi-
nalment descartada pel darrer
informe d’Adif, presentat a finals
del setembre i que assenyala
que les flames que van provocar
la incidència i el caos es va pro-
duir pel trencament d’un fil de la
catenària.
El gestor ferroviari, a més,

destaca en les conclusions de la

seva investigació que al trenca-
ment del fil -un fet que, segons
assenyalen, no sol tenir impor-
tància- cal afegir una vandalit-
zació del sistema de terra que ha-
via de protegir les instal·lacions.
I és que el fil trencat de va cau-
re sobre un senyal metàl·lic i va
generar una sobrecàrrega elèc-
trica i posterior incendi, en estar
les preses de terra afectades per
un robatori que s’havia produït
amb anterioritat. Adif assegura
que es va revisar la instal·lació
afectada el 26 d’abril, quatre
dies abans de l’avaria.

L’edifici de pisos de Can Ribes nominat. Foto: AMB

Història | Els orígens del turisme
El Museu de Gavà ha inaugurat una exposició que glossa els inicis històrics del
turisme com a fenomen social. La mostra ensenya com les classes adinerades
de la capital catalana buscaven a l’actual àrea metropolitana espais d’estiueig. 



Octubre 2023

Entrevista
15 | 

líniamar.cat

Què suposa guanyar el Pre-
mi Miravisions de Foto-
periodisme?

Ha estat una glopada d’aire fresc,
una empenta per continuar en-
davant. Portava una època un
pèl decebuda amb l’ofici, fruit de
la precarietat, i guanyar el Mira-
visions m’ha fet molta il·lusió.
Aquest premi suposa tornar a
donar-me una oportunitat en el
fotoperiodisme, m’hi ha reconci-
liat i m’ha donat força per donar
sentit a allò que fem.

La casualitat ha fet que l’any
passat el guanyador del Miravi-
sions fos Pau de la Calle, que és
la teva parella. Tot queda a casa.
[Riu] Sí, és una casualitat molt
gran! El seu treball va dedicar-lo a
l’Alzheimer a través de la seva àvia.
Ell em va engrescar a presentar-
m’hi aquest any, que és la prime-
ra vegada que hi he participat.
Guanyar el premi ha estat una ale-
gria compartida.

El teu treball guanyador ha estat
Alopex, publicat a El Periódico.
Què has volgut mostrar?
Mostra la realitat invisible de les do-
nes amb alopècia i les conse-
qüències emocionals. És una re-
ivindicació per a totes elles, i mos-
tra al món que hi ha dones calbes
i que no passa absolutament res.

L’alopècia masculina està molt
més acceptada.
Exacte. Quan vas pel carrer i veus
un home calb no et planteges si
està malalt. En canvi, amb la dona
sempre hi ha aquesta mirada. I, de
fet, el primer cop que vaig veure
una dona calba pel carrer vaig
pensar que estava malalta. I quan
vaig saber que simplement era
calba i no estava malalta, em va es-
clatar el cap.

No és la primera vegada que
tens un reconeixement per la
teva feina. Juntament amb la
teva parella van adjudicar-vos la
beca Clic.
Gràcies a aquesta beca vam pas-
sar tres mesos treballant a Ban-
gladesh, captant les afectacions
que té el canvi climàtic en aquest
punt del planeta, especialment
en tota mena de desastres natu-
rals. Geogràficament, és un país
idoni per entendre el canvi climà-
tic. Estem molt agraïts, perquè
fruit d’aquesta beca vam poder
viure una experiència única, en pri-
mera persona.

T’interessen les històries huma-
nes, especialment sobre els drets
de les dones i el canvi climàtic
global. Per què?
Crec que té a veure amb la meva
generació, que hem pres més cons-
ciència de les dificultats que vivim
les dones i, sobretot, amb el canvi
climàtic. És molt greu la crisi cli-
màtica que tenim al damunt, i hem

de ser capaços de capgirar aques-
ta realitat. Per això, a través de les
fotografies em responc pregun-
tes que em faig a mi mateixa sobre
la societat en què vivim. Sempre em
dic: “Això s’ha d’explicar!”.

La teva vocació com a fotope-
riodista ve de lluny?
El fotoperiodisme va aparèixer
molt més tard. Sempre he tingut
passió per la imatge, i també pel
cinema. Ara bé, la meva vocació és
la de periodista, i he anat excavant
fins a arribar on soc. I va ser a la uni-
versitat que vaig descobrir la fo-
tografia a través de Sandra Balsells,
la meva referent, tot i que em

vaig especialitzar en càmera de ví-
deo i televisió.

Com a freelance treballes per a
diversos mitjans. El colofó seria
publicar les teves fotografies
en les grans capçaleres d’àmbit
global?
En el meu cas, publicar una foto-
grafia al The New York Times seria
molt bonic, però amb el poc temps
que he treballat amb els mitjans,
m’han caigut als peus. Per tant, ja
no poso tant valor a publicar en
una capçalera o una altra, sinó a de-
dicar temps a elaborar bons pro-
jectes, a sentir-me orgullosa de la
meva feina. El que vull és viure dig-
nament, exclusivament de la meva
feina [somriu].

Quin tracte donen els mitjans als
fotoperiodistes freelance?
El mateix que reben els redactors,
els periodistes. El sector, en ge-
neral, és molt precari. El fotope-
riodisme viu esclavitzat de l’ac-
tualitat, calen projectes més per-
sonalitzats que s’escapin del dia
a dia. Però falten recursos, so-
bretot econòmics.

T’han arribat a proposar repor-
tatges a cost zero, que els facis
gratis?
Sí, és a l’ordre del dia, hi ha molts
mitjans que s’hi apunten, però jo
m’hi nego. Hi ha companys que ac-
cepten fer-ho gratuïtament o a un
preu regalat. I no soc jo qui he de
jutjar-los. Però regalar una feina és
contraproduent, no ens ajuda a nin-
gú. És molt important donar valor
a la feina que fem. Mai he acceptat
que es publiquin les meves fotos
gratis, i crec que mai ho faré.

Actualment, el fotoperiodisme
és més precari que mai?
Sí, però com tots els altres sectors.
La vida avui és més precària. Els
meus pares van tenir més oportu-
nitats, tenien més garanties que jo.
Encara no ens hem refet de la cri-
si econòmica del 2008, i la meva

generació n’està pagant les con-
seqüències. Ens ho estem menjant
amb patates!

A les xarxes t’han ‘robat’ alguna
fotografia?
[Somriu] Per descomptat. N’hi ha
que l’han compartida a les seves
xarxes socials, però el més fort és
que qui ho faci siguin mitjans de
comunicació i institucions! S’a-
poderen d’una fotografia sense
demanar-ne permís, ni tan sols et
citen. Cal denunciar-ho. I després
ve una altra lluita: anar al darrere
reclamant el pagament pels drets
de la imatge. Suposa un desgast
innecessari.

Ets fotoperiodista dona. Creus
que la mirada femenina co-
mença a agafar volada, també
en el fotoperiodisme?
Sí, es va fent camí. Sobretot per-
què hi ha moltes dones que s’ho
han treballat moltíssim i encara re-
sisteixen. Ara bé, queda molta
feina a fer, sobretot en els mitjans
de comunicació, encara molt go-
vernats per homes. I l’excusa no és
perquè no hi hagi talent entre les
dones fotoperiodistes, ja que es-
tem fent molta xarxa. Així i tot, cos-
ta pujar esglaons, perquè els llocs
de direcció els ocupen homes i
acostumen a empatitzar millor
amb companys fotoperiodistes
homes. Ho percebo.

Tot i que actualment vius a Bar-
celona, ets gavanenca pels qua-
tre costats.
[Riu] A Gavà hi he viscut gairebé
tota la meva vida, però ara ja no hi
visc per qüestions de feina. Estimo
molt el meu poble, el trobo a fal-
tar, perquè em sento molt gava-
nenca. Per mi Gavà és poble, tot i
que cada cop menys.

Has pensat fer algun reportatge
del teu poble? T’inspira Gavà?
Sí, m’agradaria moltíssim. Ho tinc
al cap, però estic preparant bé la
història. Hi ha diverses narratives lli-
gades amb la pagesia de Gavà
que em venen molt de gust poder
deixar-les paleses en un reportat-
ge. Sobretot, perquè hi ha un mo-
viment de dones pageses al poble
que l’estan fent sobreviure. Sempre
busco diferents maneres d’explicar
les històries de la gent des d’una
perspectiva propera i real. I la de
Gavà ho seria doblement, perquè
conec molt millor la seva realitat.

I, ara, què?
Vull continuar produint projectes
de caràcter més personal, tot i les
dificultats que hi ha. Encara faig re-
portatges de fires comercials i de
bodas, bautizos y comuniones [riu].
El meu repte és dedicar el meu
temps a desprendre tota la meva
energia en el fotoperiodisme do-
cumental, és el que m’engresca. <

“Hi ha dones pageses 
a Gavà que estan fent
sobreviure la pagesia”

Irene Vilà / Fotoperiodista gavanenca

Irene Vilà és la guanyadora de la tercera edició del Premi Miravisions de
Fotoperiodisme en la categoria professional que atorga La Mira. Reivindica 

la mirada que aporta la dona, i és conscient que, també en el fotoperiodisme, 
hi haurà una sacsejada. Vilà també denuncia la precarietat que viuen els freelance.

Biografia | Fotoperiodisme de raça
Llicenciada en Periodisme per la Universitat Autònoma de Barcelona, Irene Vilà

(Gavà, 1997) va estudiar un postgrau de Fotoperiodisme a la mateixa universitat. Els
darrers tres anys ha treballat com a càmera per a l’agència EFE i a ElNacional.cat.

“El fotoperiodisme és
avui precari, però com
tots els altres sectors. 
La vida és més precària”

Foto: Joanna Chichelnitzky

Quim Miró
GAVÀ
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Suport emocional per als
afectats pel sisme al Marroc

SOCIETAT4L’Ajuntament ha
posat en marxa un servei de su-
port emocional per als afectats
pel terratrèmol del Marroc del
mes de setembre. I és que dese-
nes de famílies de la ciutat s’han
vist afectades per aquella tragè-
dia, com és el cas de dos ciuta-
dans viladecanencs que van per-
dre fins a 13 membres de la
seva família durant el sisme. 
Per tot plegat, el consistori ha

posat en marxa grups de benes-
tar emocional organitzats per Vi-
ladecans em Cuida, mentre que
el Servei de Suport Psicosocial

Infantojuvenil (SPU) està pro-
porcionant assistència psicolò-
gica a infants i adolescents de fa-
mílies afectades. Aquest servei
funciona en col·laboració amb
les escoles del municipi per iden-
tificar si algun alumne d’origen
magribí que hagi estat afectat per
la tragèdia requereix alguna
classe d’atenció psicològica. 
Per altra banda, al Casal de

la Montserratina s’està portant
a terme un grup de benestar
emocional amb tècniques de
relaxació per a les dones ma-
gribines afectades. 

El de Viladecans és el millor
hospital comarcal de l’Estat

SALUT4L’hospital de Vilade-
cans ha estat reconegut com a
millor hospital comarcal en les
categories de costos hospitalaris
i gestió i també pel que fa als pro-
cessos mèdics. A més, l’hospital
ha quedat finalista en la catego-
ria de processos quirúrgics.
Aquest és el palmarès del centre
mèdic viladecanenc en el marc
dels Premis BSH, o Best Spanish
Hospitals, celebrats recentment.
Els encarregats de recollir

els guardons van ser la directo-
ra de l’hospital, la doctora Mont-
se Oliveras, així com el respon-

sable del servei d’anestesiologia,
el doctor Jaume Roigé. També hi
era present el cap del servei de
neurologia i fotografia, el doctor
Mariano Huerta.
Els Premis BSH reconeixen

l’excel·lència hospitalària del
sistema de salut espanyol a tra-
vés de l’anàlisi de diversos indi-
cadors d’eficiència, adequació i
qualitat assistencial. L’objectiu
de tot plegat és potenciar la ges-
tió clínica i millorar-la. Des que
es van inaugurar el 2019, l’hos-
pital de Viladecans ha estat dis-
tingit a cada edició dels premis.

El barri Sales bufa les
espelmes dels seus 100 anys
EFEMÈRIDE4Les celebracions
del centenari del barri Sales, a
Viladecans, van congregar més
de 2.000 persones el cap de
setmana del 7 i 8 d’octubre per
gaudir d’un programa d’activi-
tats commemoratives. El mo-
ment més emotiu es va viure,
però, dissabte dia 7, a la plaça de
la Diversitat, amb un sopar po-
pular i de germanor que va re-
unir 250 persones al voltant del
pastís d’aniversari.

L’alcalde, Carles Ruiz, va bu-
far les espelmes del pastís jun-
tament amb més veïns. “El bar-
ri Sales és un dels llocs on s’es-
tà generant més futur per a Vi-
ladecans amb el parc de negocis
i les àrees d’activitat econòmica”,
va destacar el batlle. Per la seva
banda, un dels 50 veïns que van
ajudar a organitzar les festes,
Jordi Molina, va destacar que
havia estat “molt emotiu” poder
celebrar els 100 anys del barri.

Concentració de suport al Marroc, després del terratrèmol. Foto: Ajuntament

Foto: Ajuntament

Mobilitat | Reclamen un bus directe a la Universitat Autònoma
El Ple del setembre, a instàncies del Joventut Republicà, va aprovar una declaració per reclamar un
servei d’autobús diari entre el delta del Llobregat i la Universitat Autònoma (UAB). Els republicans

lamenten que el trajecte per a arribar al centre educatiu des de la comarca és un “viacrucis”.

LABORAL4La plantilla afecta-
da per l’Expedient de Regulació
de l’Ocupació (ERO) a Roca ha
ratificat per una amplíssima
majoria el preacord al qual van
arribar empresa i sindicats fa
uns dies per evitar “mesures
traumàtiques”.
En aquest sentit, l’acord con-

templa baixes voluntàries per
als empleats majors de 53 anys,
que anirien acompanyades d’un
pla de prejubilació que garanteix
el 90% del salari net. En princi-
pi, tal com es va avançar a prin-
cipis de mes, s’ha d’assolir la xi-
fra de 168 treballadors prejubi-
lats, però en el cas que no s’arri-
bés, el preacord contempla obrir
la possibilitat que empleats me-
nors de 53 anys s’acullin a una
baixa voluntària amb una in-
demnització de 42 dies per any
treballat, amb un màxim de 32
mensualitats.
Per altra banda, aquest acord

a Roca garanteix el manteni-

ment de l’ocupació a la planta
històrica de la companyia, ubi-
cada a cavall entre Gavà i Vila-
decans, amb l’objectiu de con-
vertir-la en un centre de refe-
rència d’àmbit mundial. Tot ple-
gat es resumeix en el projecte de
l’Espai Roca, que interessa molt
els dos ajuntaments i que aju-

darà a reordenar urbanística-
ment tota aquella zona.
Sigui com sigui, si no es ga-

rantís el manteniment de l’ocu-
pació a la planta de Roca Gavà-
Viladecans, l’empresa mantindrà
les condicions pactades en
aquest expedient fins al 31 de de-
sembre del 2027.

Exterior de la planta de Roca al Baix Llobregat. Foto: Arxiu

Els treballadors ratifiquen 
el preacord sobre l’ERO a Roca
» El pacte preveu 168 prejubilacions i mantenir l’ocupació al Baix
» L’Espai Roca, que ha de reordenar l’àmbit de la planta, no perilla
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Primera pedra d’un edifici 
cooperatiu de lloguer social

HABITATGE4La Cooperativa
Obrera de Viviendas (COV) del
Prat, amb 60 anys d’història, ha
col·locat la primera pedra d’una
promoció d’habitatges coope-
ratius que es destinaran de ma-
nera íntegra a lloguer assequible.
L’acte d’inauguració de les obres
va tenir lloc el 4 d’octubre a
l’Eixample Sud, amb la presèn-
cia de l’alcalde, Lluís Mijoler, i la
consellera de Territori de la Ge-
neralitat, Ester Capella.
Antonio Pedrero, president

de la COV i present també a
l’acte, va posar en relleu “l’esforç”

que ha suposat per a l’associació
la posada en funcionament d’a-
questa promoció, i va agrair el su-
port de l’administració. “Aquest
és un exemple que tots i totes
anem a una per resoldre la ne-
cessitat de la gent d’accedir a un
habitatge digne”, va dir.
La promoció consta de 101

habitatges de protecció oficial,
que aniran en un solar cedit per
l’Ajuntament. Es tracta d’un
model pioner a Catalunya, ja
que, en ser pisos de lloguer as-
sequible, es permet accedir-hi
sense inversió inicial.

El Prat vol que no li atribueixin
els delictes de l’aeroport

SEGURETAT4L’Ajuntament, en
boca de l’alcalde Lluís Mijoler,
acusa el ministeri de l’Interior de
“distorsionar la realitat” perquè
atribueix al municipi els delictes
que passen a l’aeroport, tal com
consta a l’índex de criminalitat
de ciutats de més de 20.000 ha-
bitants, publicat recentment. En
aquest informe, el Prat és la se-
gona ciutat metropolitana, per
darrere de Barcelona, on més
creix la delinqüència, en concret
un 17,7%, si sumem el crim con-
vencional i l’informàtic.
Aquesta problemàtica s’ar-

rossega de fa molts anys. I és que
les dades de delinqüència del
Prat solen ser elevades respecte
dels municipis veïns per la pre-
sència de l’aeroport i el Port i del
centre comercial Splau, que tot i
estar ubicat en la trama urbana
de Cornellà, forma part del Prat.
En canvi, el consistori de-

fensa que si se segreguen aques-
tes dues xifres -tal com ja fan els
cossos policials-, la de delictes a
l’aeroport i la de delictes al mu-
nicipi, les xifres que resulten
són “similars” a les de les po-
blacions dels voltants.

Dol per la mort de Josep M.
Canalías, director de Delta

CONDOL4El Prat plora la mort
del periodista Josep Maria Ca-
nalias, director del periòdic Del-
ta, ocorreguda el 10 d’octubre.
“Des de la més profunda tristesa,
Deltavol agrair totes les trucades
i mostres de suport i escalf que els
diversos membres de l’equip de
redacció i administració hem
anat rebent”, comenten des del
mitjà pratenc, fundat l’any 1977.
Diverses personalitats han

expressat els últims dies el seu

condol per la mort del perio-
dista. Entre ells l’alcalde, Lluís
Mijoler, que ha dit que Canalí-
as era un home “apassionat per
la seva ciutat”. En aquesta línia,
el batlle reivindica que el direc-
tor de Deltaha dedicat “molt de
temps i molts esforços a enriquir
la vida cultural i associativa”
del Prat. A banda, nombrosos
periodistes de la comarca s’han
sumat a les mostres de condol
per Canalías.

Mijoler, Pedrero i Capella, a la inauguració. Foto: Ajuntament

Foto: Ajuntament

Salut | Primer possible cas de la grip del Nil
El departament de Salut va confirmar a finals de setembre que havia

detectat un possible cas de febre del Nil en una dona de 76 anys del Prat. Es
tractaria del primer detectat a Catalunya, a falta de confirmació científica

INFRAESTRUCTURES4Foment
del Treball torna a la càrrega i
proposa allargar la tercera pista
de l’aeroport entre 300 i 840
metres cap a l’est, és a dir, per so-
bre de la Ricarda. Ho faria a tra-
vés de pilones de més de 50 me-
tres, que servirien per preservar
la biodiversitat marina. 
Aquesta és una de les 11 pro-

postes que la comissió per a
l’ampliació de l’aeroport lidera-
da per Foment va presentar el 23
d’octubre. “La solució de no fer
res és la pitjor de totes”, va ex-
pressar el president de l’entitat,
Josep Sánchez Llibre.
Foment també contempla so-

lucions com construir un aero-
port a l’Anoia o a Igualada, o bé
posar fi a l’actual configuració de
pistes segregades de l’aeròdrom,
el que, de retruc, tindria un im-
pacte negatiu sobre els veïns de
la comarca en termes d’increment
del soroll dels avions, una línia
vermella per als alcaldes de tots

els colors de la comarca. Amb tot,
el batlle del Prat, Lluís Mijoler, va
sortir al pas d’aquest informe, que
va titllar de “negacionisme cli-
màtic”. “Ampliar l’aeroport és
un projecte fracassat i caduc”, va
afegir l’ecosocialista, que va cri-
ticar que la patronal centra tot el
debat “només en l’ampliació d’u-
na infraestructura” i que la nova
proposta per construir a sobre de
la Ricarda “va en contra del que
diu Europa”. 
Els qui tampoc ho veuen gaire

clar són els ecologistes. En aquest
sentit, Ecologistes en Acció va as-
senyalar que la comissió de Fo-
ment té “nul·la credibilitat”, en es-
tar formada per empresaris inte-
ressats en l’ampliació i que Fo-
ment no ha tingut en compte l’e-
mergència climàtica. Aquestes
crítiques no va ser les úniques, ja
que el Port de Barcelona, a través
del seu president Lluís Salvadó,
també va rebutjar la proposta
al·legant que  afectaria la limitació
de l'alçària de les grues.

El debat per l’aeroport continua candent. Foto: Gemma Sánchez/ACN

Foment proposa allargar 
la tercera pista sobre la Ricarda
» Mijoler ho critica i acusa la patronal de “negacionisme climàtic”

» La idea és una de les 11 que l’entitat planteja per ampliar l’aeroport
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‘No m’oblidis’: un cant 
a la vida i als records 

CINEMA4Amb motiu del Dia
Mundial de la Salut Mental, ce-
lebrat el 10 d’octubre, els cine-
mes de Can Castellet van acollir
el passi del documental No m’o-
blidis, obra del realitzador local
José Luis López.  
La peça se centra en la reali-

tat de la malaltia de l’Alzheimer
i reivindica la importància dels
records. A més, el film dona vi-
sibilitat a la vida quotidiana dels
cuidadors. López, de fet, defineix
la seva obra com una “història
d’humanitat” i un “recorregut pel
tortuós camí dels records”. 

I és que el curt mostra la ru-
tina diària d’una família de la ciu-
tat afectada per aquesta malaltia.
Sobre aquesta qüestió en parla la
presidenta de l’Associació de
Malalts d’Alzheimer del Baix
Llobregat, Mercè Rull, que cele-
bra que el curtmetratge fa “visi-
ble” la figura dels cuidadors. 
Al seu torn, el regidor de

Cultura recorda que Sant Boi té
una “especial sensibilitat” en-
vers les malalties mentals. No
m’oblidis és una producció de
Punto&Ap(arte) Films i té el su-
port d’Ajuntament i Diputació.

Els concessionaris locals
presenten una nova marca

MOBILITAT4A l’eix de la C-245
hi ha la concentració més gran
de concessionaris i marques de
l’Estat. De fet, gairebé totes les
que es comercialitzen a Espanya
i Catalunya hi tenen una seu. Ara
bé, els canvis obligats en la mo-
bilitat obliguen a avançar cap a
un horitzó més net i sostenible.
És per aquesta raó que les

marques han presentat una nova
marca, Citimob, que pren el re-
lleu a la de Sant Boi Ciutat del
Motor com a senya d’identitat
dels concessionaris locals. La
posada de llarg del nou nom es

va fer precisament al circuit de
Montmeló el passat 7 d’octubre.
A l’acte va assistir l’alcaldessa,
Lluïsa Moret, que va celebrar la
iniciativa com a una fita de la
col·laboració públicoprivada, la
qual, va dir, “és capaç d’accele-
rar la innovació i la transforma-
ció de la mobilitat des del punt
de vista de la sostenibilitat i la
viabilitat econòmica”. 
En aquesta línia, des del con-

sistori recorden que impulsen la
creació d’un hub d’innovació
amb la voluntat d’atraure in-
versors i crear ocupació. 

Inauguren un parc de
parkour dissenyat per joves

SERVEIS4El parkour és una dis-
ciplina esportiva que vincula el
paisatge urbà amb l’esport. Es
tracta d’anar superant obstacles,
com ara murs, tanques o escales,
sense cap més ajuda que el pro-
pi cos. En aquest sentit, l’Ajun-
tament, amb la col·laboració d’Ai-
gües de Barcelona, va inaugurar
el 19 d’octubre un parc de par-
kour al carrer de la Riera Roja.
La instal·lació ha estat disse-

nyada per joves aficionats de la

ciutat, que han participat des
del primer moment en la seva
creació, mentre que un altre grup
de joves l’han ajudat a construir
després de formar-se com a en-
cofradors. Tot plegat forma part
del Pla de xoc d’adolescència de
l’Ajuntament, que vol contrares-
tar els efectes psicològics del jo-
vent per la pandèmia de covid. 
Per altra banda, la Masia ha

reobert les portes com a equipa-
ment vinculat a l’ocupació.

González, López i Rull abans del passi del curt. Foto: Ajuntament

Foto: Ajuntament

Convivència | Pels drets humans i la justícia global
Durant la primera setmana del mes d’octubre la ciutat va celebrar una nova

edició del Barrejant, una trobada que té la voluntat de promoure la convivència
entre cultura i defensar els drets humans a través d’activitats lúdiques.

EQUIPAMENTS4El Ple de se-
tembre va donar llum verda a una
proposta de la Federació d’Asso-
ciacions de Veïns de Sant Boi
(FAV) que proposa cedir un solar
municipal a la Generalitat perquè
hi faci el primer centre de dia pú-
blic de la ciutatper a gent gran. 
La moció va comptar amb els

necessaris vots favorables del
PSC, que té una àmplia majoria
absoluta. “Ens comprometem a
la màxima col·laboració amb la
Generalitat”, va expressar el pri-
mer tinent d’alcaldia socialista,
José Ángel Carcelén, que malgrat
el seu suport, va recordar a ERC,
partit que va possibilitar la pre-
sentació de la moció al Ple, que
el dèficit de places públiques de
centres de dia a la ciutat “és
molt gran”. De fet, el conseller de
Drets Socials, Carles Campuza-
no, va visitar Sant Boi a finals de
l’any passat i va transmetre als re-
presentants locals que el depar-
tament preferia la concertació de

places públiques als centres exis-
tents al municipi. 
Per la seva banda, des de la

federació veïnal, en boca de Ra-
fael García, es va agrair el suport
de les formacions polítiques, tot
i que també van urgir l’Ajunta-
ment a posar-se les piles. “Que a
partir de demà es comenci a
treballar en el projecte perquè si-
gui una realitat com més aviat
millor”, va avisar García.

Amb tot, el terreny que se ce-
dirà al Govern està ubicat al
Camí del Llor, on en un princi-
pi hi havia d’anar la biblioteca de
Marianao, una altra reivindica-
ció històrica del barri. La qües-
tió és que aquest solar no disposa
dels metres quadrats necessaris
per a una biblioteca, i la FAV
considera un bon lloc per ubicar-
hi el centre de dia públic, ja que
ara mateix està sense ús. 

Solar del Camí del Llor on es proposa feri el centre de dia. Foto: FAV 

Sant Boi cedirà un solar perquè
el Govern hi faci un centre de dia
» El PSC vota a favor d’una moció impulsada per la federació de veïns
» Carcelén (PSC), avisa que hi ha un gran dèficit de places públiques
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Esports

Hi ha persones tan màgiques que
són punts de trobada, una brúixola
emocional que indica les paraules
i adreces adequades per recom-
pondre a la seva gent, a qui només
volen veure feliç i brillant. Perso-
nes que canvien l’estat d’ànim de
qualsevol amb un simple gest i que
inspiren fins i tot quan, pel que si-
gui, no han pogut assistir a la re-
unió familiar o entre amistats. O
quan se’n van per sempre. Després
de llegir Jesús Rollán eterno.
Vida y muerte de una leyenda,
editat per Córner i escrit per Fran-
cisco Ávila, cap d’esports d’EFE a
Catalunya, i Alberto Martínez,
especialista en esports aquàtics del
diari As, em queda clar que el por-
ter de waterpolo va ser i sempre
serà un punt de trobada. 
“Esta no es una historia triste,

es una historia breve sobre una
vida plena”, avancen la seva filla,
l’Àsia, i la neboda, l’Andrea, en un
pròleg molt emotiu. És una obra
que t’arriba al cap i al cor, et fa mal
i riure, i et convida a abraçar
l’empatia i no jutjar ningú. Jesús
Rollán (Madrid, 1968, la Garriga,
Barcelona, 2006) era un gegant
defensant la seva porteria i extra-
vertit i divertit dins i fora de l’ai-
gua, però no deixava de ser un és-
ser humà amb contradiccions i de-
bilitats que potser no va poder ser
prou generós amb ell mateix. 
Sempre ho va ser amb la res-

ta. Capaç tant de gestionar els
egos i les emocions en els equips
com de donar la seva medalla d’or
als Jocs Olímpics d’Atlanta 1996

en un programa solidari de tele-
visió o de regalar-li el seu Sca-
lextric a una de les dones de fer
feina, la María, per agrair-li com
el  cuidava a la Blume. L’etapa a
la residència d’Esplugues de Llo-
bregat és una de les parts més di-
vertides del llibre. Especialment,
quan Ricardo Sánchez, don Ri-
cardo, era el director d’una Blu-
me sense regles i amb molta
roba estesa als passadissos. 
Gràcies a ser esportista d’elit,

Rollán que va fer una mili molt
lleugera a Gavà: només hi anava
alguns matins a netejar o fer al-
tres serveis, i no era estrany que
s’inventés algun entrenament
per no acudir-hi. Tampoc va
passar gaire per les classes de
COU a La Salle Gràcia. Eren
temps en què no es feia el segui-
ment acadèmic actual dels i les
esportistes, i al waterpolista li va
faltar formació per saber dirigir
el seu futur després de la piscina.     

TREBALL D’ARQUEOLOGIA 
Ávila i Martínez han fet un treball
d’arqueologia de dades, contex-
tos i emocions perquè volien re-
tratar amb precisió quirúrgica
el Jesús i necessitaven la màxima
complicitat de familiars, amistats
i persones que s’estimessin el
protagonista. Les històries s’ex-
pliquen molt millor quan se sap
molt més del que es comparteix,
i els autors han cuidat molt bé el
com i el què preguntant i repre-
guntant, intentant entendre el mi-
llor possible el protagonista. 
Quan la família del porter va

rebre la proposta dels periodis-
tes, no veia clar el projecte per-
què, com va expressar José Ma-
nuel Rollán, germà del protago-

nista, durant la presentació del
llibre a la seu del Comité Olím-
pico Español (COE), la història a
explicar podia contenir “moltes
situacions no agradables”. A poc
a poc, però, es va generar con-
fiança entre la família i els autors.
Era lògic perquè les dues parts
partien de la mateixa premissa:
fer un homenatge complet al
waterpolista, amb els grisos ex-
plicats sense caure en el morbo.  
Rollán va ser també un pioner.

Va convertir el CN Catalunya, on
va arribar amb 18 anys i en va
competir 15, en un projecte gua-
nyador. La Copa d’Europa i la Re-
copa, les set Lligues, les sis Copes
del Rei i les dues Supercopes
d’Europa que va liderar continu-
en sent els grans títols del club  gra-
cienc. Rollán va ser el líder silen-
ciós de la millor selecció espanyola
de waterpolo, en què destaquen un
or olímpic (Atlanta 1996), una
plata olímpica (Barcelona 1992),
dos ors mundials (Perth, Austrà-
lia, 1998, i Fukuoka, el Japó,

2001), dues plates mundials
(Perth 1991 i Roma 1994) o un
bronze europeu (Sheffield, Regne
Unit, 1993). També va ser el pri-
mer porter triat millor waterpolista
del món i de la Lliga italiana, on va
jugar amb el Pro Recco, a qui va fer
campió de l’Eurolliga. 
La mateixa persona que, pels

nervis, vomitava sovint abans
dels partits, es transformava quan
sortia a la piscina, on petonejava
la pilota i assenyalava el cel des-
prés de cada aturada, i empetitia
els rivals, que no sabien com su-
perar-lo. Ell sí que sabia com su-
perar-se. Des de petit va tenir
clar que arribaria a ser un núme-
ro u. Només des de l’ambició i l’a-
mor per l’esport s’explica que el
seu millor campionat, el Mundial
de Fukuoka, fos amb 33 anys i des-
prés de set operacions [en va acu-
mular fins a 11, dues hèrnies dis-
cals i problemes crònics als ab-
ductors] o que jugués a gran nivell
el Mundial de Roma quatre me-
sos després de passar pel quiròfan. 

Només va anunciar la seva
retirada el 22 d’abril de 2004,
quan va veure que no podia do-
nar-ho tot i com a jugador del
CN Sabadell, i disputaria els
seus darrers minuts el 23 d’agost,
contra Egipte i en el darrer matx
de la fase de grups, a Atenes, als
seus cinquens Jocs Olímpics.
Dos dies després, la selecció va
perdre per 5-7 als quarts de final
contra Sèrbia i Montenegro. Més
tard, el madrileny gaudiria d’un
viatge pel mar Egeu amb la seva
parella i amistats. 
Les seves cendres formen part

del mar Mediterrani. Es va treu-
re la vida l’11 de març de 2006, el
que havia de ser el seu últim dia al
Balneari Blancafort, a la Garriga,
on havia ingressat per salvar cos
i ment. Tenia depressió, brots
psicòtics i efectes del consum de
cocaïna. El seu cas va marcar un
abans i un després en visibilitzar
la salut mental dels esportistes.   
Sense el waterpolo, l’àncora

vital que li oferia reptes continus
personals i en grup, el madrileny
va anar perdent la il·lusió i el
somriure. Jesús Rollán eterno és
un tribut merescut al líder silen-
ciós de la millor selecció espa-
nyola de waterpolo, als seus com-
panys i a qui va contribuir perquè
l’equip fos únic, com Joan Jané,
Toni Esteller, Mariano García,
quasi un pare per al protagonis-
ta, o Dragan Matutinovic, que es
va cansar de repetir que arriba-
rien a la final dels Jocs Olímpics
de Barcelona. Llàstima del des-
enllaç a les Piscines Picornell.
Aquells 42 segons clau van ser
una escena dura  d’una gran his-
tòria en què Jesús Rollán sempre
va ser i serà un punt de trobada.

Toni Delgado
GAVÀ

Rollán és unpunt de trobada
» Francisco Ávila i Alberto Martínez retraten a ‘Jesús Rollán eterno’ l’ànima del gran porter de waterpolo 
» Líder de la millor selecció, el madrileny va fer una mili molt lleugera a Gavà per ser esportista d’elit 

Jesús Rollán és present al Museu Olímpic i de l’Esport. Foto: Toni Delgado

Bàsquet | El Vilabàsquet Viladecans viatja a Sevilla 
El conjunt de Xavi Paredes visitarà el pròxim dissabte 28 d’octubre el CD Baloncesto Femenino Sevilla,
en partit corresponent a la quarta jornada del grup B de Lliga Femenina 2. El Vilabàsquet Viladecans 
hi arribarà després de la seva derrota per 73-82 contra el Barakaldo Emakumeen del passat dia 22.
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L’amic retrobat relata a través de la veu
d’un home adult, Hans Schwarz, fill d’u-
na família jueva, la mateixa història d’a-
mistat de fa més de tres dècades amb
Konradin Von Hohenfels, fill d’una famí-
lia aristocràtica de Suàbia. Els nois es co-
neixen a l’escola més famosa de Würt-
tenmber i inicien una intensa relació.

Al Teatre Goya de Barcelona.

Teatre

L’amic retrobat
Fred Uhlman

Claudia del Valle ha viscut el seu debut
discogràfic aquest mes d’octubre. El seu
primer àlbum es diu El que callem (Ac-
qustic) i aplega onze cançons, la majoria
de les quals són en català, tot i que tam-
bé n’hi ha algunes en castellà. L’artista de
Sant Esteve Sesrovires assegura que el
disc és un “viatge íntim i revelador, una
exploració honesta a través de les pors”.

Música

El vídeo viral d’un grup de música pop
cristiana format per diverses germanes
impacta en la vida de l’Enric, un home tur-
mentat per una infància marcada pel fa-
natisme religiós i el jou d’una mare amb
deliris messiànics. Els directors coneguts
amb el nom de “los Javis” s’inspiren en el
grup real Flos Mariae per narrar aquesta
història colpidora rodada a Catalunya.

Pelis i sèries

La mesías
Javier Ambrossi i Javier Calvo

El que callem
Claudia del Valle

Intel·ligència artificial
El Centre de Cultura Contemporània de Barcelona (CCCB)

acull, del 18 d’octubre del 2023 al 17 de març del 2024, l’ex-
posició IA: Intel·ligència artificial, coproduïda amb el Barce-

lona Supercomputing Center. Des de l’organització detallen
que es tracta d’una “exposició sobre la història, el funciona-
ment, les possibilitats creatives i els reptes ètics i legislatius
de la intel·ligència artificial avui”. La mostra convida els visi-
tants a “experimentar amb la IA, conèixer-ne els riscos, des-
cobrir innovacions científiques i artístiques i aprofundir en

una tecnologia decisiva en el futur de la humanitat”.

J U L I O  M A N R I Q U EQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

A Bruguera, un petit poble al peu del Taga,
hi viu la pastora més vella de Catalunya.
Amb quasi cent anys, la Marina Vilalta se-
gueix exercint un ofici que estima però
que té un futur incert. Un ofici sacrificat
que requereix dedicació i paciència i que
està íntimament lligat a la terra. Aquest lli-
bre és una crida a preservar el coneixe-
ment i les tradicions de les muntanyes. 

Llibres

Una vida a les muntanyes
Abraham Orriols

|Sonic Superstars
Tornen les aventures d’acció i plataformes de Sonic a les místiques Northstar

Islands. Disponible per a PC, PS4 i 5, Switch, i Xbox One i Series X/S.
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Nissaga de poder, Temps de silenci o Porca
Misèria formen part de les grans sèries de
TV3 que perduren en l’imaginari col·lectiu
català, i totes tenen una cosa en comú: hi

sortia Julio Manrique (Barcelona, 1973). Tot i
que la seva trajectòria com a actor televisiu

li ha donat més popularitat entre el gran
públic, l’hàbitat natural de Manrique és el
teatre. Va debutar com a actor el 1994 al

Teatre Lliure, un teatre que ara, trenta anys
després i amb una gran experiència com a
director teatral, començarà a dirigir. Manri-
que ha estat escollit recentment com a nou
director del Lliure després de la renúncia de
Juan Carlos Martel per motius “estructurals”
i per manca de “condicions”. El nou director

exercirà el càrrec des de l’1 de febrer del
2024 i fins al mateix dia del 2029.

Famosos

Ser un aclamat actor i director de teatre
El gran públic el coneix sobretot pels seus papers en televisió

Ser escollit com a nou director del Teatre Lliure
Arran de la renúncia de Juan Carlos Martel per raons “estructurals”

Expectatives altes
Confien en Manrique sense oblidar la sortida de Martel
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

Cansament, somnolència, estat d’ànim baix o manca de
concentració són alguns dels símptomes del trastorn

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
Una altra conseqüència del canvi climàtic és l’endarreriment de
l’astènia tardoral, aquell decandiment que ens afecta durant el
canvi d’estacions i que a la tardor s’agreuja amb la tornada a la
rutina, l’arribada del fred i la reducció d’hores solars. Ja no és el
que era, perquè el bon temps ha reduït el seu impacte. Hem tor-
nat a la feina i el dia és més curt, però la prolongació de les altes
temperatures fa que tot plegat encara no ens afecti tant. Però la
cosa està a punt de canviar. És qüestió de temps que arribi el
fred, i pel que sembla arribarà de cop. I l’imminent canvi d’hora-
ri, el 29 d’octubre, accelerarà el procés, de manera que a moltes
persones els vindrà de cop el decandiment.     

Tot i que sovint s’ha venut com una mena de depressió, l’as-
tènia no és altra cosa que un trastorn que afecta durant uns
dies les persones més sensibles i que es pot corregir si assumim
de forma natural els canvis. Això es pot aconseguir adaptant el
nostre horari a la tardor i dormint les hores adequades. També
amb una dieta equilibrada d’acord amb la nova estació, rica en
aliments de temporada i vitamines, minerals i nutrients natu-
rals. L’exercici físic també hi ajuda molt.  

Dieta i esport per alegrar la tardor 

L’astènia tardoral és un trastorn puntual que durant el canvi
d’estació afecta sobretot les persones d’entre 40 i 55 anys

Les claus

L’astènia s’associa al canvi d’estació i és una combinació de
factors com la reducció de la llum solar i l’arribada del fred  

Una manera de combatre la tristor és amb una dieta rica en hidrats
de carboni, per mantenir un bon estat energètic durant el dia   
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ASTÈNIA 

CAUSES

SÍMPTOMES

DIETA
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